
In dit document staat de verwerking van de ingediende amendementen op het Verkiezingsprogramma 
ChristenUnie Haarlem 2022-2026 n.a.v. de bespreking tijdens de ledenvergadering van 25 oktober 2021. 
 

• Algemeen. Het Verkiezingsprogramma is zeer uitgebreid voor een kleine partij. Wat focus aanbrengen 
zou handig zijn, ook i.v.m.  de titel van het programma: ‘wat telt echt’. 
 
Reactie: Er komt nog een apart manifest van maximaal 2 A4. Besloten wordt dat het campagneteam zal 
besluiten over de titel. Een alternatief is mogelijk de nieuwe landelijke slogan “Samen Recht Doen”. Als 
we die kiezen zal de inleiding van het verkiezingsprogramma hierop worden aangepast. 
 

• Algemeen. De titels van de (sub-)paragrafen zijn vaak erg neutraal gesteld, zoals die van 1.1-1.3, 2, 2.1, 
2-3-2.4, 3, 3.2-3.5, 4.  Kan beter.... 
Par 1.1 kan zijn: “Participatie, iedereen moet ook mee kunnen doen”. Par 1.2 kan zijn: “Toegankelijk en 
duidelijk”. Par. 1.3. “Regionale samenwerking, alleen bij meerwaarde voor inwoners”. Par 3.4 kan zijn: 
“Prostitutie, houd vinger aan de pols”. Enz. 
 
Reactie: Dit is door de ledenvergadering gemandateerd aan het bestuur. Een aantal titels is door het 
bestuur aangepast met dank voor de suggesties. 
 

• Algemeen. Hier en daar concrete voorbeelden noemen, zoals wel gebeurd, zoals bij ‘aantal windmolens 
op Sloteroog’ en 1.600 grote bomen. Ik denk bijv. aan” par 3.1 (p15). waar het gaat over ‘goede scholing 
door radicalisering’ (hoe dan?), ... ‘inwoners actief betrekken bij ondermijnende activiteiten’ (hoe dan?), 
par 3.2 eerste + (hoe dan?) ...... Idem met ‘voldoende vrijwilligers voor reanimeren’ (p16) en ‘stimuleer 
regentonnen/groene daken e.d.’(p22): hoe dan? 
 
Reactie: We hebben ons best gedaan zoveel mogelijk concrete voorbeelden / getallen te noemen, maar 
dit is helaas niet altijd mogelijk. Stimuleren van regentonnen/groene daken kan door 
informatiecampagnes, subsidie, kortingsbonnen, etc. 
 

• Algemeen. Is het programma nu alleen voor de Haarlem of Haarlem + Spaarndam? Is vaak niet 
duidelijk! 
 
Reactie: Spaarndam-West hoort bij de gemeente Haarlem. We noemen bewust op meerdere plekken 
Spaarndam om te laten zien dat het dorp Spaarndam ook bij de gemeente Haarlem hoort. Als we dat 
echter op elke pagina doen dan wordt het wat te veel. Op de meeste plaatsen kan “Haarlem” worden 
gelezen als “gemeente Haarlem” en valt daar dus ook Spaarndam-West onder. 
 

• Algemeen. Moet paragraaf 2, financiën niet de laatste paragraaf zijn; logischer?  Financiën is tenslotte 
het resultaat van de plannen genoemd in de andere paragrafen! 
 
Reactie: Dit is aangepast. In dit document met amendementen wordt wel de oude nummering gevolgd 
 

• Inleiding. Ik mis in inleiding dat de overheid vooral een ‘dienende overheid’ moet zijn. 
 
Reactie: Dit stond er impliciet al in met de zin dat de gemeente de taak heeft de samenleving te 
versterken en naast mensen te staan. We hebben de dienende taak er nu expliciet in gezet. De nieuwe 
tekst luidt: 
 
De gemeentelijke overheid heeft vooral als taak de samenleving te dienen, te versterken en naast 
mensen te staan. 
 

• Ad 1.1 Kader over smart city: Hoe nemen we de groep mee van tenminste 10% van de bevolking die 
altijd hulp nodig zullen hebben om digitaal vaardig te kunnen zijn (zie ook omaatje op de voorpagina..). 
Zie op p9: ‘fysiek loket...” 
 



Reactie: Er moet voor deze mensen altijd een toegankelijk alternatief zijn. Deze opmerking is 
toegevoegd in het tekstkader. 
 

• Ad 1.2. Persoonlijke informatie. Wie bepaalt wie de belanghebbenden zijn. Voorbeeld: als er inspraak 
mogelijk is over iets wat in een bepaalde leefomgeving speelt, denk aan de verslaafdenopvang aan de 
Nieuweweg, wie wel en wie niet belanghebbend is? Alleen de omwonenden langs dat pad, de hele 
woonwijk als Parkwijk, de toevallige passant? 
 
Reactie: Het begrip belanghebbende is in de wet gedefinieerd. Over het algemeen wordt bij gevoelige 
projecten in Haarlem een bredere groep mensen schriftelijk benaderd. Die ruime interpretatie is door 
een tekstwijziging in het programma verduidelijkt. De tekst luidt nu 
 
Belanghebbenden bij plannen van de gemeente in hun leefomgeving worden persoonlijk geïnformeerd 
(dus niet alleen een korte vermelding in de stadskrant). Hierbij wordt het begrip belanghebbenden ruim 
genomen. 
 

• Ad 1.3 Minder bestuurlijke drukte. CU lijkt zeer pro fusie, maar is een fusie wel goed voor de 
bestaansrecht  van CU in Haarlem en voor de inwoners van Haarlem??? Groter, groter is lang niet altijd 
beter..! 
 
Reactie: Deze paragraaf gaat vooral over betere regionale samenwerking en betere democratische 
controle op onderwerpen die worden uitgevoerd via gemeenschappelijke regelingen. De mogelijkheid 
voor gemeentelijke herindeling staat bewust pas als laatste genoemd en daarbij wordt ook benadrukt dat 
gemeenteraden daar toe kunnen besluiten op basis van criteria. Het is dus zeker niet zo dat wij pleiten 
voor fusie als enige oplossing. 
 

• Ad 2.1 Verkoop vastgoed. In de krant heb ik een tijd geleden de discussie gelezen over groepen, die 
bezwaar maken tegen de verkoop van sommige panden, ik meen ook de Egelantier, aan hetzij de 
hoogste bieder of aan een maatschappelijk betrokken groep. Die willen het culturele belang laten 
prevaleren boven de financiële positie van de gemeente. Het is bij grote gebouwen een geweldige kans 
om de kas van de gemeente op orde te krijgen. Maar hoe liggen de stemverhoudingen in de raad 
hierover?  
 
Reactie: Dit is gevolg van een aanbesteding. Een alternatief plan waar meer ruimte was voor cultuur en 
andere maatschappelijke functies was kansrijk maar is afgevallen omdat niet werd voldaan aan de 
regels van de aanbesteding (terugtrekken van een partner tijdens de aanbesteding). De ChristenUnie 
heeft nog geprobeerd dit plan een kans te geven maar dit was niet mogelijk. Helaas is dit alternatief 
hierdoor afgevallen. Verder is het criterium “cultuur” erg ruim geformuleerd waardoor atelierwoningen 
hier ook onder vallen. Deze opmerking is geen aanleiding het programma te wijzigen. 
 

• Ad 2.2: Efficiëntere organisatie vervangen door:  “Efficiëntere en slagvaardige organisatie”. Trage 
besluitvorming is niet altijd beter en kost handenvol geld door de vele overleggen... Ik denk aan de 
‘bomenverordening’. 
 
Reactie: Dit is overgenomen. De tekst luidt nu 
 
Efficiëntere en slagvaardige organisatie. De gemeente blijft werken aan het verbeteren van de 
efficiëntie van de eigen organisatie en slagvaardig bestuur. 
 

• Ad 2.3 Tekstueel: Hier moet staan: De WOZ waarde wordt gecompenseerd door verlaging van het 
tarief. 
 
Reactie: Dit is aangepast. 
 



• Ad 2.4 Gemeentelijke subsidies: Tekstueel: Hier moet staan: Beperk daarom subsidies aan organisaties 
en voor activiteiten. 
 
Reactie: Dit is aangepast. 
 

• Ad 2.4 Algemene toegankelijkheid: levensbeschouwelijke vorming  Geen komma, dit is een lopende zin. 
  
Reactie: Dit is aangepast. 
 

• Ad 3.1 Doe Normaal. Moet hier ook niet is bij over het voorkomen van overlast. En doet pas bij recidive 
strafrechtelijk ingrijpen recht aan de wens in de maatschappij om eerder te straffen? Wat houdt zo’n 
bevel van de burgemeester in? Zijn de overlastgevers daarvan wel onder de indruk? 
 
Reactie: Bevel van de burgemeester geeft juridische grondslag om strafrechtelijk te kunnen ingrijpen bij 
herhaling. Hierdoor is meer mogelijk dan alleen via de bestuursrechtelijke weg. Daarom is het een 
stevige stok achter de deur. De opmerking is daarom geen reden om de tekst aan te passen. 
 

• Ad 3.2 Evenementen betalen mee. Hoe is dat nu bij evenementen, die bijvoorbeeld in de 
Haarlemmerhout plaatsvinden? Is er een kostenplaatje van de “winst” en de kosten voor / van de 
gemeente Haarlem. Wat is er ook bekend over de gevolgen voor de natuur van de Haarlemmerhout in 
de afgelopen jaren? Hoe is daar handhaving mogelijk, of geschiedt dat door de eigen ordedienst van de 
organisatie die het evenement organiseert? Blijft de normale verkeersstroom tijdens een groot 
evenement gewaarborgd? 
 
Reactie: Evenementen moeten al aan een groot aantal voorwaarden voldoen op eigen kosten. Dit gaat 
o.a. over milieueisen, verkeer en toegankelijkheid. De winst is moeilijk uit te drukken. De ChristenUnie 
zoekt een balans tussen een levendige stad voor bewoners en bezoekers en tegelijk het voorkomen van 
overlast. Schade moet altijd worden vergoed. Deze bepaling gaat echter specifiek over kosten politie en 
beveiliging. Daar is in onze ogen meer nodig omdat dit nu nog in sommige gevallen te veel ten koste 
van de samenleving gaat. Daarom dit voorstel. De opmerking en bespreking geeft geen aanleiding de 
tekst te wijzigen. 
 

• Ad 3.3 Nieuwe bullet: Grote evenementen in de Haarlemmerhout zoals Bevrijdingspop en het 
Haarlemmerhoutfestival mogen geen vrijplaats zijn voor drugsgebruik en handel in drugs. Dit kan niet 
enkel door de organisatie zelf gehandhaafd worden.   
 
Reactie: Dit is dus al zo. Er zijn strenge eisen t.a.v. drugs. De opmerking en bespreking geeft geen 
aanleiding de tekst te wijzigen. 
 

• Ad. 4.1 Windmolens: hoogte van KPN toren: is dat inclusief de antenne op de KPN toren en is hoogte 
van de windmolen exclusief of inclusief de rotorbladen. Daar zit enorm veel verschil in. De beoogde 
windmolens zijn ‘vastgeklonken’ aan Schoteroog. Dit is m.i. onverstandig, mijn voorstel is om te spreken 
over ‘o.a. op Schoteroog’. Wellicht zijn er nog andere plekken voor windmolens: bijv. langs de A9, 
kortbij/in de Waardepolder of zelfs ook langs het weggetje van Haarlem-N naar Spaarndam. Of op de 
Noordzee inkopen, waar het altijd (+1-2 Beaufort) harder waait. Idem met zonne-akkers, kan mogelijk 
ook op andere plaatsen. Waarom geen ‘groene’ zonnepanelen in groene gebieden? En natuurlijk 
natuurlijkvriendelijke zonne-akkers:  altijd combineren met andere functies: grazende schapen, 
plantengroei voor meer biodiversiteit. 
 
Reactie: windmolens moeten volgens de wet op grote afstand van woningen staan (paar honderd 
meter). Daarmee blijft binnen de gemeentegrenzen van Haarlem alleen de Waarderpolder over. Een 
aantal andere genoemde gebieden liggen namelijk niet in de gemeente Haarlem. Schoteroog moet ruim 
worden gezien. Bedoeld wordt de hele zone tot aan de KPN toren ten oosten van het industrieterrein. 
De hoogte van de windmolens is inclusief de rotorbladen. Huidige windmolens zijn circa 40 meter, KPN 
toren is circa 150 meter. Beoogde windmolens zijn 125 tot 150 meter. Voor zonnepanelen zijn meer 



gebieden in beeld o.a. bovenop parkeerplaatsen en op open water. Er is geen aanleiding om het 
programma te wijzigen op dit punt. 
 

• Ad 4.1. Haarlem winkelt energiezuinig. Geef winkels een ‘sticker op de deur’ dat ze zorgvuldig met 
energie omgaan.  
 
Reactie: Goede verduidelijking. De volgende zin is toegevoegd: Zo krijgen energiezuinige winkels een 
sticker op de deur dat ze zorgvuldig met energie omgaan. 
 

• Ad 4.2 Circulaire stad. Melding volle container. Bij veel ondergrondse containers, zowel voor papier, 
karton als restafval wordt als de container vol is er veel afval naast geplaatst. Heeft Spaarnelanden 
onderzocht, in elke wijken / standplaatsen dit vaak voorkomt, en is Spaarnelanden bereid het schema 
van lediging van de containers daar op aan te passen? Is de huidige capaciteit van Spaarnelanden 
voldoende? 
 
Reactie: In de meeste containers zit een sensor die signaleert of een container vol is op basis van het 
aantal containeropeningen. Met name bij papierbakken gaat dat echter niet altijd goed door de grote 
stukken karton. Verder weet Spaarnelanden hoe snel containers over het algemeen vol zijn en daar zijn 
routes op geoptimaliseerd. Discussiepunt is vooral het aantal benodigde containers nu stapsgewijs dit 
wordt aangepast (minder restafval containers, meer containers voor plastic/blik/drankenkartons en 
groen). Dit gaat soms te snel. Maar over het algemeen worden meldingen hierover goed opgepakt is 
onze ervaring tot nu toe. De opmerking en bespreking geeft geen aanleiding de tekst te wijzigen. 
 

• Ad. 4.2 Hondenbelasting niet afschaffen. ‘Zelf opruimen’: bewoners worden gestimuleerd (in bruikleen 
stellen van afvalgrijper). Bewoners stimuleren (degelijke pot of plasticzak ter beschikking stellen) om 
filterkoffiedrab te verzamelen en in eigen tuin/openbaar groen te werpen (bespaart 1-2 kg vochtige drab 
per huishouden/week).  
 
Reactie: We nemen dit deels over. We voegen toe dat we de hondenbelastiing handhaven en dat de 
gemeente afvalgrijpers in bruikleen beschikbaar stelt. De filterkoffiedrab is te veel detail voor het 
programma. De nieuwe tekst luidt:  
 
Boetes zwerfvuil en hondenpoep. Op hotspots van zwerfvuil en hondenpoep worden meer 
handhavers ingezet zodat meer daders een boete krijgen bij overtredingen. We handhaven de 
hondenbelasting en zorgen voor voldoende uitlaatplaatsen waar honden los kunnen lopen. Opruimen 
wordt gestimuleerd, onder andere door middel van voorlichting, het plaatsen van automaten met 
hondenpoepzakjes en meer afvalbakken en het in bruikleen beschikbaar stellen van afvalgrijpers. 
 

• Ad 4.4. Houtrook. Naast CO₂, ook fijnstof noemen, alsmede de eis stellen dat alleen hout met maximaal 
12% vocht gestookt mag worden. Houtstoker moet een houtvochtmeter bezitten en meetgegevens 
bijhouden.  
 
Reactie: We voegen fijnstof toe. De eis van hout met maximaal 12% vocht is te veel detail en bovendien 
niet handhaafbaar. 
 

• Ad. 4.5. “Nieuwe bomen’: 1.600 bomen is een niet ambitieus aantal voor Haarlem + Spaarndam. Slaat 
het aantal op de ‘binnenstad’. Het aantal voor het hele gebied zou best naar 5.000 kunnen. We moeten 
ook denken aan struiken en bosschages; denk dan aan heggen langs fietspaden in en buiten de stad. 
Bomen, kunnen ook hier en daar in weilanden worden geplant of wilgen langs slootjes in 
weidegebieden. Bomen en struiken langs de Randweg  (een groene zoom) i.c.m. verlaging snelheid 
naar 50-60 km per uur. 
 
Reactie: Afgelopen periode was ambitie van coalitie 1700. Dat bleek nog moeilijk te realiseren. Lastige 
is namelijk dat in veel straten geen plek voor bomen is door de ondergrondse infrastructuur. Wij zien 
echter wel degelijk kansen voor meer bomen, met name in de Waarderpolder. Ook de opmerking over 



struiken en bosschages is nuttig. We hebben daarom de ambitie verhoogd naar 2500 en expliciet ook 
struiken en groene slingers genoemd. De nieuwe tekst luidt: 
 
Nieuwe bomen en struiken. Haarlem gaat door met het uitbreiden van het aantal bomen. Doel is de 
komende vier jaar 2500 bomen toe te voegen in de stad. Wij kiezen daarbij voor inheemse soorten. We 
kijken niet alleen naar het aantal bomen, maar ook naar de omvang. We gaan voor bomen die een grote 
kruin krijgen, uiteraard qua hoogte wel passend in de omgeving. In straten waar geen ruimte is voor 
bomen als gevolg van ondergrondse infrastructuur zoeken we vergroeningsmogelijkheden via struiken in 
plantvakken en het realiseren van groene slingers (groen boven de straat). 
 

• Ad. 4.5. Round-up: ‘...lijdt tot bijensterfte’ ... veranderen in ...‘leidt tot minder bijen in de natuur’. 
 
Reactie: Dit is overgenomen. 
 

• Ad 5.1. Vaccinatievrijheid. Dit is een heikel punt. Welke alternatieven zijn er om enerzijds geen 
vaccinatiedwang in te voeren en anderzijds de veiligheid te waarborgen bij de toegang tot bijvoorbeeld 
de horeca? Hoe verhoudt dit standpunt zich tot de landelijke afspraken? 
 
Reactie: Landelijk heeft de ChristenUnie tegen de bredere toepassing van de coronapas in o.a. horeca 
gestemd omdat dit van mensen die om wat voor reden dan ook niet gevaccineerd zijn vraagt om te vaak 
te testen. Bovendien is een impulsief horeca bezoek dan vrijwel onmogelijk. Alternatieven zijn inderdaad 
lastig maar ze zijn er wel. Zo had de horeca ook vrijheid kunnen worden geboden te kiezen voor of 1,5 
meter of coronapas. Ook dat is onwenselijk maar gaat in ieder geval minder ver. Ook had er meer 
geïnvesteerd kunnen worden in IC-capaciteit en had de 1,5 meter regel langer vastgehouden kunnen 
worden. De opmerking en bespreking geeft geen aanleiding de tekst te wijzigen. 
 

• Ad. 6.1. Jong volwassenen ondersteunen. Wat betekent ‘Zi viirjinet’? 
 
Reactie: Dit is een typefout. Hier moet staan “Zo voorkomen”. Dit is aangepast. 
 

• Ad 6.1. Moet er geen masterplan komen om uitval / afglijden van jongeren etc. aan te pakken: opleiden, 
opleiden, werken, werken... Er is veel vraag naar werkers... Een speerpunt voor CU?!!  
 
Reactie: Dit is zeker belangrijk, maar er gebeurt al veel voor in Haarlem. Hierdoor is het aantal 
schooluitvallers de laatste jaren gedaald. Verschillende actiepunten op dit vlak staan al in het 
programma. 
 

• Ad 10.2 Fiets – Goed onderhoud. Er wordt bij het onderhoud van de wegen veel op de lange baan 
geschoven. Op sommige wegen liggen al jaren stelconplaten als oplossing voor reparatie van asfalt. 
Voorbeeld is de Harmenjansweg bij de Koepel en de kruising bij de Amsterdamse Poort. Ook is er vaak 
een scherpe rand op het punt waar een vrij liggend fietspad overgaat in de verharding van de rijweg 
voor snelverkeer. Bij het rijden met fietsen is dat schadelijk voor de banden. 
 
Reactie: Dit onderschrijft het belang wat wij hechten aan een goed fietsbeleid. Daarom is dit actiepunt 
ook opgenomen. De opmerking en bespreking geeft geen aanleiding de tekst te wijzigen. 
 

• Ad 10.3 Openbaar vervoer. Doorrijden van intercity’s naar Almere, Utrecht en Amersfoort. Bravo! Ik heb 
gezien als bijvoorbeeld rond Schiphol geen treinverkeer mogelijk is wel degelijk treinen via Haarlem 
direct richting Utrecht kunnen rijden. Vroeger reed je vanaf Haarlem rechtstreeks naar Eindhoven, 
Maastricht, Valkenburg en zelfs naar Antwerpen. NS heeft dit na de opening van de Schiphollijn 
gewijzigd. 
 
Reactie: De huidige mogelijkheden om naar Utrecht door te rijden zijn zeer beperkt gezien de inrichting 
van de emplacementen in Amsterdam. Het is alleen mogelijk voor een enkele trein per uur (de 
goederentreinen Beverwijk-Utrecht) of op momenten als er minder of geen treinverkeer is op de corridor 



Alkmaar-Utrecht. Om te zorgen dat er zonder hinder voor de corridor Alkmaar-Utrecht hoogfrequent 
doorgaande treinen van Haarlem naar Amsterdam Amstel/Weesp en verder mogelijk worden zal eerst 
op station Amsterdam Centraal bij de komende verbouwing het 10e spoor behouden moeten blijven 
(huidig spoor 15). Verder zal hiervoor een extra perron moeten worden gebouwd bij o.a. Amsterdam 
Sloterdijk en Amsterdam Muiderpoort en een fly-over bij Amsterdam Sloterdijk. Op deze manier kunnen 
treinen uit zowel Haarlem als Alkmaar in alle richtingen doorrijden (Almere/Amersfoort/Utrecht) zonder 
dat ze elkaar in de weg zitten. Voorwaarde is dan dus dat alle treinen doorrijden en er op Amsterdam 
Centraal geen kerende treinen meer zijn. De opmerking ondersteunt dus het standpunt in het 
verkiezingsprogramma. Er is geen aanleiding de tekst te wijzigen. 
 

• Ad 10.4 Parkeren. Parkeren eerst voor bewoners. Ik ben voor een simpele regeling voor mensen die op 
bezoek komen. 
 
Reactie: Uiteraard. Hiervoor is de bezoekersregeling. De opmerking en bespreking geeft geen 
aanleiding de tekst te wijzigen. 


